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ظریفیان:
دانشگاه را نمی توان با سلیقه سیاسی اداره کرد

یک عضو شــورای مرکزی انجمن اســامی مدرسین دانشــگاه ها با بیان اینکه 
دانشگاه عاوه بر استقال، نیازمند محیطی امن است نه امنیتی، گفت: دانشگاه 
را نمی توان با سلیقه و جریان سیاسی اداره کرد. غامرضا ظریفیان در گفت وگو 
با ایســنا با بیان اینکه آموزش عالی کشور مهمترین کانون توسعه در هر کشور 
اســت، اظهار کرد: جامعه ما هم از این قاعده مســتثنا نیست. بخش مهمی از 
توسعه علمی، سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی هر کشوری معطوف به نهاد 
دانشگاه اســت و اگر این نهاد از تحولات توسعه ای و سیاسی و اجتماعی حذف 
کنیم، آنچه رخ می دهد بی معنا خواهد بود. نهاد دانشگاه در ایران چه قبل و چه 
بعد انقاب، نقش مهمی در تحولات فرهنگی، اجتماعی و سیاسی داشته است. 
وی ادامه داد: دانشــگاه محل اجتماع نخبگان جامعه در ســطوح مختلف است. 
در همه جای دنیا به دلیل اینکه دانشــگاه یک نهاد ویژه بوده و نقش پیشــران 
توســعه را دارد، قواعدش با ســایر بخش ها متفاوت است. داشتن استقال یکی 
از این قواعد اســت. دانشگاه این توانایی را دارد که قواعد جذب و ارتقای اساتید 
و ایجاد فضای مناســب فرهنگی و اجتماعی برای دانشجویان و استقال مالی را 
داشته باشد. دانشــگاه عاوه بر استقال، نیازمند محیطی امن است نه امنیتی. 
به میزانی که محیط دانشــگاه امن می شود، دانشگاه بیشتر به وظیفه ذاتی خود 
یعنی پرسشــگری و یافتن راه حل علمی برای مسائل کشور می پردازد. این فعال 
سیاســی افزود: نوع نگاه به دانشگاه مهم است که آیا دانشگاه یک فرصت است 
یا تهدید؟ اگر با نگاه تهدید به دانشــگاه نگریسته شود، تلقی این خواهد بود که 
باید دانشگاه تحت کنترل شدید باشد و بیرون از دانشگاه برای این نهاد تصمیم 
بگیرد که حاصل این خطای اســتراتژیک، پدیده خطرناک مهاجرت خواهد بود. 
استاد و دانشجو وقتی احساس امنیت نکند، به فکر مهاجرت خواهد افتاد. نیروی 
انســانی متخصص و نخبه، بزرگ ترین سرمایه مادی و معنوی هر جامعه است و 
بسیاری از کشورهای توسعه یافته دنبال جذب نخبگان سایر کشورها هستند زیرا 
آنها ارزش افزوده فرهنگی و اقتصادی ایجاد می کنند. این یک وافعیت است که 
میزان مهاجرت نخبگان حتی به کشورهای همسایه افزایش یافته و این کشورها 
به دنبال جبران عقب ماندگی خود با اســتفاده از نیروهای متخصص ما هستند. 
ظریفیان همچنین با اشاره به اهمیت جلوگیری از برخورد سلیقگی در دانشگاه، 
تصریح کرد: در همه جای دنیا، دانشگاه قواعدی برای اداره خود دارد. به هرحال 
دانشگاه فقط یک نهاد ملی نیست و چون موضوع دانشگاه، علم است و علم هم 
یک مساله جهانی است، دانشگاه هم یک نهاد جهانی محسوب می شود. در دنیا 
برای دانشــگاه مهم نیست چه کسی با چه گرایش سیاسی مدیریت دانشگاه را 
بر عهده می گیرد بلکه این مهم اســت که مدیر دانشگاه، قواعد دانشگاه را اجرا 
کند. دانشگاه را نمی توان با سلیقه و جریان سیاسی اداره کرد. اگر قواعد دانشگاه 
توســط مدیریت این نهاد رعایت نشود، دانشگاه کارکرد خود را از دست خواهد 
داد. وی با تاکید بر اینکه دانشــگاه هم معصوم نیســت، تصریح کرد: دانشجو یا 
استاد هم می تواند خطا کند ولی باید در خود دانشگاه و بر اساس قواعد دانشگاه 

با این خطا برخورد شود. 
کمیته انضباطی یا انتظامی اســاتید برای همین برخورد در چارچوب دانشــگاه 
ایجاد شــده اند؛ البته اگر استاد یا دانشــجویی خارج از محیط دانشگاه خطایی 
کرد، مشــمول قواعد قضایی قرار می گیرد ولی نباید با اســتاد یا دانشــجو به 
خاطــر امضای یک نامه یا موضع گیری در برابر یک واقعه سیاســی و اجتماعی 
برخورد شــده و اخراج شوند. این فعال سیاسی در پایان خاطرنشان کرد: جامعه 
دانشــگاهی از تخلف دفاع نمی کند، اما وظیفه پرسشگری، دفاع از حقوق مدنی، 
استقال و پیشرفت کشور و کارآمدی نظام را دارد و نباید به خاطر پیگیری این 
مســئولیت ها با استاد یا دانشجو برخورد شــود. دانشگاه یک فرصت است و اگر 
استاد یا دانشجویی در محیط دانشگاه خطایی کرد باید بر اساس قواعد دانشگاه 

با او برخورد شود.

احزاب

ردپای جمیله علم الهدی در عزل و نصب های دولت 
رئیسی به روایت یک اصلاح طلب

رحمت الله بیگدلی پیرو توئیت های روزهای گذشــته  خــود درباره جمیله علم 
الهدی، دست به یک افشاگری دیگر زد. رحمت الله بیگدلی، فعال سیاسی اصاح 
طلب که توئیت جنجالی او درباره انتصابات دولت سیزدهم، سر و صدای زیادی 
به پا کرده بود و تکذیب سعید محمد را هم به همراه داشت، با انتشار متنی تازه 
در شبکه اجتماعی ایکس دســت به افشاگری دیگری زد و نوشت: »ختم کام 

درباره دیدار با آقای سعید محمد
 ۱. من سال هاســت که با هزاران نفر دیدار داشــته ام و سینه من صندوق اسرار 

آنان است.
 ۲. در دیدار با آقای سعید محمد من به ایشان گفتم: این بخش از سخنان شما را 

منتشر خواهم کرد و برای همین منظور چند عکس هم گرفتیم!
 ۳. با تشــکر از کسانی که مرا موعظه و دعوت به امانت داری کرده اند می گویم که 
من هرگز اســرار شــخصی مخالفان خودم را هم افشا نمی کنم و این کار را عین 
پلیدی می دانم، اما این نکته راز شــخصی نبود و پاســخ به سؤالی بود که برای 

همگان مطرح است.
 ۴. در دیدار با آقای ســعید محمد پنج نفر از دوستان دیگر هم بودند و مشاهده 
کردند که من گفتم این بخش از ســخنان شما را منتشر می کنم و چند عکس 

هم برای این منظور گرفتیم.
 ۵. اصل بحث مربوط به انتقاد من از ســعید جلیلی بود که چرا آقای جلیلی در 

ستاد انتخاباتی خود از افراد مسأله دار استفاده کرد؟!
 ۶. آقای سعید محمد گفت: متأسفانه من مجبور شدم با فشار سرکار خانم جمیله 
علم الهدی به یکی از همین افراد ســتاد جلیلی در مناطق آزاد پست بدهم و بعد 
هم که او را برکنار کردم مورد مؤاخذه ســرکار خانم علم الهدی و مرحوم رئیسی 

قرار گرفتم و ضمنا به نکات خاصی هم در این باب اشاره کرد.
 ۷. البته در این دیدار، ما بحث های بســیار حساســی هم داشتیم که من هرگز 
کلمه ای در باره آن ها نخواهم گفت و نخواهم نوشت؛ چون امانتداری را از شروط 
اصلی مسلمانی می دانم.  ۸. هدف من هم از انتشار این توییت دفاع از جناب سعید 
محمد بود که متأسفانه خودشان با شتابزدگی کار را خراب کردند. امیدوارم که 
آقای سعید محمد زین پس با تأمل با مسایل مواجه شوند و پخته تر عمل کنند!«

انتقاد آذر منصوری از محدود کردن 
اختیارات رئیس جمهوری

آذر منصــوری، رئیس جبهه اصاحات، در توییتی، به محدود شــدن برخی از 
اختیارات رئیس جمهور واکنش نشان داد. به گزارش خبرگزاری خبرآناین، آذر 
منصوری، رئیس جبهه اصاحات ایران، با انتشــار یادداشتی در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشــت: »دکتر پزشکیان به درســتی از ابتدا گفت که برای دعوا نیامده 
اســت و بدون انســجام داخلی دولت او نیز نمی تواند موفق باشد. مقدمه وفاق 
ملی رسیدن به درک مشــترک از دلایل شکاف حاکمیت ملت و تدوین برنامه 
برای ترمیم آن اســت. محدود کردن اختیارات رئیس جمهور در تعارض با این 

رویکرد است.

واکنش زیدآبادی 
به انتقادات از پزشکیان درخصوص محصورین

احمد زیدآبادی، فعال سیاســی اصاح طلب در کانال تلگرامی اش نوشت: »در 
همه جای دنیا سیاست امری حاشیه دار است اما در کشور ما بیشتر همان حاشیه 
است! حاشــیه های مربوط به کنفرانس خبری دکتر پزشکیان کم نبود. عده ای 
اشارۀ او به مهندس میرحسین موسوی را تحت الفاظ »اون یکی« حمل بر خیلی 
چیزها کرده اند که به نظرم موجه نیســت. گمان نمی کنم آقای پزشکیان از نام 
بردن از میرحسین بیمی داشته باشد. اگر این قدر ترسو بود، خود را وسط میدان 
مین پرتاب نمی کرد! در شــجاعت او تردیدی نیست. همینطور گمان نمی کنم 
مهندس موسوی در چشم آقای پزشــکیان فردی بی قدر و ارج باشد. قاعدتاً با 
استراتژی سیاسی او مخالف اســت، اما اینقدر بی انصاف نیست که بخواهد کل 
زحمات و کارنامه و شــخصیت او را نادیده بگیرد. اگر قرار بود بی انصاف باشد در 
همان جریانات سال ۸۸ آن را نشان می داد. با این حساب، برای چه به جای نام 
بردن از او از لفظ »اون یکی« استفاده کرد؟ این را قاعدتاً باید خودش توضیح دهد 
اما در عالم بشــری گاهی حتی اسامی بسیار مشهور نیز برای یک لحظه از ذهن 
آدمی می پرند. برای من که اینطور است. رو در رو قرار دادن مهندس موسوی و 
دکتر پزشــکیان که برخی از حامیان مهندس آن را در پیش گرفته اند، به نظرم 
کمکی به حل مشکات کشور نمی کند که  جای خود، بلکه در نهایت امر برای 

این جامعه و مردم آن، بسیار خسارت بار خواهد شد.«

سوشیال

هشدار درباره ورود بی رویه مهاجران 
افغان به ایران از تریبون مجلس

نماینده ایام در مجلس با ابراز نگرانی از ســرمایه گذاری 
ایرانی ها در کشورهای دیگر  تاکید کرد: ما انتظار داریم از 
ورود و اقامت افرادی که به عنوان اتباع وارد می شــوند اما 
ناامنی ایجاد می کنند جلوگیری شود. سارا فاحی در جلسه 
علنی روز گذشته )سه شنبه( مجلس در تذکری به وزرای 
کشور، امور خارجه و اطاعات و رئیس اطاعات سپاه گفت: 
به داد مردم برســید و کمک کنید تا از ورود بی رویه اتباع 
غیرقانونی خارجی جلوگیری شود. جمهوری اسامی ۴۵ 
سال است که به بهشــت امن مهاجران تبدیل شده است 
در حالی که کشورهای مدعی حقوق بشر درهای خود را به 
روی آنها بسته اند. به گزارش ایسنا، وی افزود: هرچند تاریخ 
ســرزمین ما تاریخ مهمان نوازی و مهاجر پذیری است اما 
به خدا قسم هیچکس برای ملتی که امنیت و هویت خود 
را به مهاجران می بازد هورا نمی کشد. این نماینده مجلس 
با بیان این اعتقاد که »سازمان غیرقانونی اقامت ملی باید 
تعطیل شود«، به تاش سرویس های خارجی برای تبدیل 
برخی تبعه های خارجی به جاسوس  و سکونت برخی اتباع 
در اماکن بالای شهر اشاره کرد و گفت: باید تمام نهادهای 
ما ورود کنند. وی در مقابل با ابراز نگرانی از سرمایه گذاری 
ایرانی ها در کشورهای دیگر  تاکید کرد: ما انتظار داریم از 
ورود و اقامت افرادی که به عنوان اتباع وارد می شــوند اما 
ناامنی ایجاد می کنند جلوگیری شود. وی تأکید کرد: من 
به عنوان نماینده مردم به واسطه اینکه سرزمینم را دوست 
دارم، به کســانی که امروز با پول این حجم اتباع غیر مجاز 
در حال زندگی لاکچری هستند، هشدار می دهم و امیدوارم 
که نهادها و وزرای مربوطه ســریعاً به این مورد مهم ورود 
کنند و اجازه ندهند که ایران به بهشت کسانی که ناامنی 

ایجاد می کنند تبدیل شود.

واکنش عضو کمیسیون امنیت ملی 
مجلس به نشست خبری رئیس جمهوری

عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت: اولویت ما ارتباط با کشورهای همسایه است 
لذا مجلس از گســترش ارتباط با کشــورهای همسایه و 
اسامی اســتقبال می کند که امروز هم رئیس جمهور در 

نشست خبری خود به این موضوع اشاره داشت.
یعقوب رضازاده، عضو هیات رئیســه کمیســیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس، در گفتگویی، با اشاره به 
اولین نشست خبری مسعود پزشکیان رئیس جمهور گفت: 
همانطور که رئیس جمهور در صحبت های خود بیان داشت 
اولویت ما ارتباط و دوستی با کشورهای همسایه است که 

مقام معظم رهبری هم به این موضوع اشاره داشتند.
بنابر روایــت ایســنا، وی ادامه داد: ایــران همکاری های 
اقتصادی، سیاســی و اجتماعی دارد که در همین راســتا 
گام های اولیه ای در دولت شــهید رئیســی برداشته شد و 

ایران عضو سازمان همکاری های شانگهای و بریکس شد.
این نماینده مجلس با اشــاره به اولین سفر رئیس جمهور به 
عــراق گفت: رئیس جمهور در اولین ســفر خارجی خود به 
عراق رفت که این نشان دهنده اولویت ارتباط با همسایگان 
است. ما در همین راستا ارتباط با سایر کشورهای همسایه 
همچون ترکیه و کشــورهای حاشیه خلیج فارس و دریای 
خزر را در اولویت داریــم چراکه معتقدیم بهترین راه برای 
مقابله با تحریم ها ارتباط با کشــورهای همســایه، توسعه 
تجاری و اقتصادی اســت. رضازاده خاطرنشان کرد: مجلس 
پشتیبان دولت برای ارتباط با کشورهای اسامی و همسایه 
و کشورهای دوست مثل چین و روسیه است در همین راستا 
لازم اســت مجلس دســت دولت را باز گذاشته و قوانین و 
مصوباتی برای تســهیل ارتباط داشته باشد. لذا تعامل قوای 
مجریه و مقننه برای توســعه ارتباطات سیاسی، اقتصادی و 
تجاری با کشورهای همسایه مهم است. وی با اشاره به ایده 
رئیس جمهور برای راه اندازی اتحادیه کشــورهای اسامی و 
برداشــتن مرز میان کشورهای منطقه گفت: ما از گسترش 
روابط با کشورهای اسامی و همسایه استقبال می کنیم اما 
بحث برداشتن مرزها موضوعی است که باید تمامی جوانب 
آن مدنظر قرار گیرد و احتیاج به تصمیم گیری در ســطوح 

عالی نظام دارد.

توجه به مهاجرت پرستاران و پزشکان 
در صحن علنی

نماینده مردم بابل در مجلس خواستار رسیدگی به وضعیت 
مهاجرت پرســتاران و پزشکان و همچنین طرح های نیمه 
کاره آبرســانی و طرح های ناتمام برق و گاز و چالش های 
حوزه مسکن، خودرو شــد. به گزارش ایلنا، حسن حسن 
نتاج در جلســه علنی دیروز )سه شــنبه( مجلس شورای 
اســامی در تذکر شــفاهی خــود گفت: آقــای رئیس و 
اعضای هیأت رئیســه مجلس با توجــه به تذکرات جدی 
نمایندگان و همــکاران در مجلس اعم از تذکرات کتبی و 
شفاهی اتفاق خاصی نمی افتد، چرا؟ از معیشت معلمان تا 
همسان سازی حقوق، عدم پرداخت پاداش بازنشستگان و 
همچنین عدم پاســخگویی درست به مطالبات جدی و به 
حق کشاورزان اعم از برنجکاران و باغداران و گندمکاران که 
دست های پنهان می خواهد کشاورزی کشور را از بین ببرد، 
عدم پیگیری در رابطه با مهاجرت پزشــکان و پرستاران، 
در رشــته های مختلف علوم پزشــکی و نرسیدن به وضع 
بیمارستان های کشور، عدم پاسخگویی مناسب به مربیان 
پیش دبستانی و آموزشــیاران نهضت سوادآموزی و طرح 

امین از جمله این موارد است.

تبعه اتریشی از زندان آزاد شد
رئیس کل دادگســتری اســتان آذربایجان غربی از آزادی 
کریســتین وبر، تبعه اتریش از زندان خبر داد. به گزارش 
ایلنا،  ناصر عتباتی رئیس کل دادگستری استان آذربایجان 
غربی از آزادی کریســتین وبر، تبعه اتریش از زندان خبر 
داد و گفت: این تبعه اتریشــی که بدلیل جرایم ارتکابی در 
استان آذربایجان غربی در زندان به سر می برد، با استفاده از 

نهاد های ارفاقی و رافت اسامی، از زندان آزاد شد.
رئیس کل دادگســتری اســتان افزود: این محکوم پس از 
آزادی تحویل ســفیر اتریش شد تا کار های خروج و انتقال 

وی را پیگیری و انجام دهد.
شــایان ذکر اســت ولف دیتریش هایم ســفیر اتریش در 
جمهوری اســامی ایــران با حضور در دفتــر رئیس کل 
دادگستری اســتان آذربایجان غربی مراتب تقدیر و تشکر 
خود و دولت اتریش را از سیستم قضایی جمهوری اسامی 
ایران به عتباتی ریاســت کل دادگستری استان آذربایجان 
غربی اعام کرد. ســفیر اتریش همچنین مراتب تشــکر 
خانواده کریستین وبر را از وضعیت نگهداری وی در زندان 
اعام و گفت: برخورد ها انسانی و مطلوب زندان با این تبعه 
اتریشــی پس از دیدار خانواده وی با فرزندشــان موجب 
خرسندی و آرامش خاطر آن ها شده بود که بر خود وظیفه 

می دانند مراتب تشکر خود را اعام کنند.

مجلس

عدلیه

عضو هیأت علمی دانشــگاه تهران با 
تأکید بــر اینکه در دولت ســیزدهم 
دانشمندی و دانشگاه به سخره گرفته 
شــد، گفت: امیدی برای تغییر وجود 
دارد و حداقلش این اســت که ظاهرا 
ولی  نمی افتد  اتفاق  رادیکال  خطاهای 

پنهان دارد صورت می گیرد.
بدترین سیاســت ها در دانشگاه تهران اتفاق 
 افتاد؛ به واســطه ضعیف ترین استاد و کسی 
که غیر متخصص ترین آدم دانشــگاه تهران 
اســت و متأســفانه تخصص کافــی ندارد. 
مشــروح گفت وگوی جماران بــا تقی آزاد 
ارمکی را در ادامه می خوانید. با این توضیح 
که این گفت و گو قبــل از برکناری رئیس 

دانشگاه تهران صورت گرفت.
فضای دانشــگاه تهران در آســتانه 
آغاز ســال تحصیلی را چطور ارزیابی 

می کنید؟
دانشگاه تهران به لحاظ تاریخ معاصر ایران، 
مرکــز آموزش عالی بوده و در اتفاقی که در 
این دانشگاه می افتاد، به ساختار وزارت علوم 
شکل می داده است. به عبارت دیگر به لحاظ 
عملکردی و ســاختاری، همیشــه دانشگاه 
تهــران نظام آموزش عالــی را صورت بندی 
می کرده؛ اگر آیین نامه، مصوبه و یا شیوه ای 
بوده اســت. از این جهت هم اهمیت رئیس 

دانشگاه از وزارت علوم بیشتر بوده است.
ولی در دولت گذشــته ما کارهایی را انجام 
دادیم که هم دانشــگاه و هم نظام آموزش 
عالی در ایران از اهمیت خودش افتاد. البته 
رمز و رازش به »دانش در ایران« بر می گردد. 
یعنی تقریبا یک تعریف ایدئولوژیک از علم 
ارائه دادیم و ســازه ای قلمدادش کردیم که 
بیشتر نظام سیاسی و دولت ها تعیین کننده 

بودند تا نیروهای مؤثر در دانشگاه.
این تغییــر اتفاق افتاد که بــه نظرم تغییر 
خیلی هولناک و وحشــتناکی برای کشــور 
بــود و موجب یک نــوع میرایــی دانش و 
دانشمندی در ایران هم شد و غلبه کارمندی 
و سیاسیون بر دانشگاه و نظام آموزش عالی. 
آن وقت نتیجه این شــد که دانشگاه تهران 
از مرکزیت نظام آموزش عالی به بخشــی از 
نظام آموزش عالی تبدیل شد. یعنی یکی از 

عناصر کم اهمیت کل نظام آموزشی شد.
این شــد که دانشگاه با اشــاره به اینکه بر 
اســاس نامه ســیمایی صراف و دانشگاه به 
عنوان بخشی از سازمان وزارت آموزش عالی 
قرار گرفت و انتخاب رئیس و بخشنامه های 
آن هم از بالا به پایین شــد. یعنی استادان 
در ایــن صحنــه آموزش عالی یا دانشــگاه 

تعیین کننــده نبودند؛ یــا پژوهش هایی که 
دانشجویان و اســتادان می کردند را ساخت 
آموزش عالی نمی داد بلکه سیاست ها حکم 
می کرد که چه کســی چــه بخواند و تولید 
رشته و پژوهش و دانشجو و انتخاب رئیس 

دانشگاه همین طور رقم خورده است.
خصوصا در دولت ســیزدهم بدترین شکل 
ایــن قصه اتفاق افتاده اســت. یعنی قبل تر 
داشتیم ولی خودش را خیلی زیاد نشان داد 
و از میان مجموعه استادان، ضعیف ترین فرد 
برای رئیس دانشــگاه انتخاب شد؛ کسی که 
در حاشیه بود و تخصصش هم حاشیه بود. 
یعنــی من به عنوان یک معلم و کســی که 
دارد در حوزه علــوم اجتماعی کار می کند، 
مدعی هســتم که یکی دو تا رشته در علوم 
اجتماعی رشته نیســتند و اینها بیشتر فن 
هســتند. مثا مدیریت یک حوزه آکادمیک 
به معنای جدی نیســت و بیشتر به عنوان 
مجموعه ای از فنون برای ســاماندهی و کار 

بوروکراتیک است.
ضعیف تریــن آدمی که وجود دارد به عنوان 
رئیس دانشــگاه انتخاب می شود. به همین 
دلیل دانشمندی و دانشگاه به سخره گرفته 
شــد. در دوره ریاســت آقای دکتر مقیمی، 
دانشــگاه تهران به یکی از بخش های حوزه 
سیاســی تبدیل شــد و فضایش سیاسی، 
اداری، و امنیتی شــد. چیــزی که الآن در 
کل دانشــگاه حاکمیت دارد، حوزه امنیت، 
حراســت و دوربین هایی است که همه جا 
طراحی شــده و گذاشــته اند؛ از در ورودی 
دانشکده ها تا آخر آنها دوربین گذاشته شده 
است. بعد اینها مانیتور می شود و یک فضای 
کاما امنیتی بر دانشــجو، استاد و کارمند 
حاکم شــد و کمتر هم ما می بینیم که مثا 
حوزه دانش، دانشمندی و نقد و بررسی در 

دانشگاه وجود داشته باشد.
مثا سالن های دانشگاه اگر تا گذشته محل 
ورود ســمینارهای ملــی و بین المللی و یا 
انجمن هــای علمی بود، همــه اینها بیرون 
ریخته شــده اند. همه انجمن های علمی از 
دانشــگاه بیرون ریخته شده اند و دیگر هیچ 
سمیناری و کنفرانســی در دانشگاه برگزار 
نشــد و همه ســالن های دانشــگاه تعطیل 
شــد. در حوزه حاشیه دانشــگاه تهران هم 
شــما می بینید که یک نوع مداخله امنیتی 
و سیاسی شــد. سال گذشــته تمام مراکز 
فرهنگی، هنری و دانشــجویی مورد تهاجم 
قرار گرفت و به ســراغ تعطیلــی کافه ها و 

کتاب فروشی ها رفتند.
در مجمــوع این نهاد مهــم بخش آموزش 

دانشــگاه تهران از حیّز انتفاع افتاد و به یک 
بخش کاما اداری، بروکراتیک و سیاســی 
تبدیل شــد که حوزه امنیت بیشتر از حوزه 
دانشــگاه در آن دیده می شــود. نتیجه اش 
اخراج یا بازنشســتگی خیلی از استادها شد 
که با شــیوه های مختلف بهترین استادهای 
دانشــگاه به بازنشســتگی دعوت شــدند 
و یا بــه گونه ای رفتار شــد که آنهــا را به 
بازنشســتگی مجبور کردند. رئیس دانشگاه 
ولی حداقل  نداشته ایم،  بازنشسته  می گفت 
در دانشــکده علوم اجتماعی نگاه کنیم که 
بســیاری را غیر مستقیم تشویق و شرایطی 
فراهم کردند که استاد مجبور شد به سمت 
بازنشستگی برود؛ کســانی که تازه حالا به 
بلوغ و عقل کافی رســیده اند و می توانستند 

مؤثر واقع شوند.
جامعه شناسی،  مردم شناســی،  رشــته  در 
اجتماعی  سیاســتگذاری  جمعیت شناسی، 
و مطالعــات فرهنگی که رشــته های مهم 
علــوم اجتماعــی در ایران هســت، طوری 
سیاستگذاری شد که برگزیدگان و سرآمدان 
اینها بازنشسته شــدند، به حاشیه رفتند و 
یک ضعف پنهان عجیب و غریبی بر دانشگاه 

مستولی شده است.
آیا دســتور رئیس جمهور در خصوص 
اســتادان  پرونده  مجــدد  بازنگری 

اخراجی، تأثیری در این روند داشت؟
موجب شده که اخراج متوقف شود، ولی به 
سادگی هم نیســت. در حالت عادی تا نامه 
بازنشســتگی اســتاد به بخش اداری برسد 
شش-هفت ماه طول می کشد؛ نظام دانشگاه 
تهران یک روزه ایــن را طی می کرد. فوری 
همه نیروها بسیج می شدند برای اینکه یک 
روزه نامه استاد از اتاقش تا بازنشستگی یک 
روز تا نهایتا یک هفته منتقل شــود. یعنی 
ارائه مصمم و همه جانبه وجود داشته برای 

اینکه فرد را کاما از دانشگاه اخراج کنند.
من شاهد مثال دارم که ساعت ۱0 از استادی 
نامه بازنشستگی را گرفته اند و ساعت دو بعد 
از ظهر حکم بازنشستگی او صادر شده است. 
در واقع این بیرون انداختن اســت و آدمی 
که با این شیوه های ماکیاولیستی کنار رفته 
حاضر نیســت دوباره برگردد. من می توانم 
حداقل چهار-پنج موردش را در دانشــکده 
علوم اجتماعی و دانشکده های دیگر بشمارم.
برخــی را اخراج نکردند، ولــی از آن طرف 
کارهای خاف دیگری کردند. مثا ممیزی 
دانشگاه در تابستان تعطیل است، اینها غیر 
قانونی و غیر اخاقی جلسه ممیزی تشکیل 
می دهنــد؛ آدم هایــی که هیــچ صاحیت 

نداشــتند را تبدیل وضعیت و استاد کردند. 
کســی که یک روز هم در دانشــگاه درس 
نداده، می بینید که اســتاد تمام می شــود؛ 
کســی که تمام وقتش از صبح تا شــب در 
مجلس اســت. در مورد افــراد دیگری که 
وزیر یا معاون وزیر بوده اند، دانشــگاه تهران 
کارهــای عجیب و غریبی کــرده که این به 
سادگی قابل پاک کردن نیست و مسئولش 
هم سیاســت های دکتر مقیمی است و نوع 

نگاهی که به دانشگاه وجود داشته است.
یعنی شما امید به تغییر ندارید؟

امیدی برای تغییر وجــود دارد و حداقلش 
این است که ظاهرا خطاهای رادیکال اتفاق 
نمی افتــد؛ ولی پنهان دارد صورت می گیرد. 
من نمی دانم چرا سیستم دارد در مورد یکی 
از اصلی ترین جاها مماشات می کند؟ رئیس 
دانشگاه در ایران از وزارت علوم مهمتر است 
و او دارد ترک تــازی می کند و دوره ســیاه 
را در این دانشــگاه تعمیق می بخشد. یعنی 
بدترین سیاســت ها در دانشگاه تهران دارد 
اتفاق می افتد؛ به واسطه ضعیف ترین استاد 
و کسی که غیر متخصص ترین آدم دانشگاه 
تهران است و متأسفانه تخصص کافی ندارد.

مثــا جایی که خودش زندگــی می کند را 
»دانشــکدگان« کرده؛ دانشکدگان مدیریت 
چیز عجیبی است. دانشــکده هایی درست 
کــرده که هیــچ ربطی به دانــش ندارند و 
یک دانشــگاه در گوشه ایران باید این رشته 
را طراحی می کــرد و اینجا به علم به ما هو 
علم می پرداخت. مجموعه آدم های عجیب و 
غریبی را از کناره های حوزه دانش و علم وارد 
کرده و آنها را به عنوان استاد استخدام کرده 
اســت. به نظرم دوره سیاه دانشگاه تهران با 
مدیریت آقای دکتر مقیمی رقم خورد و این 
لکه ســیاه در آموزش عالی ایران به سادگی 

قابل رفع نیست.
شما کسی را می شناســید که در دو 
سه ســال گذشته با مشــکلاتی مثل 
بازنشســتگی اجباری یا اخراج مواجه 
شده است؟ آیا می توان امیدوار بود که 
از اول مهر ماه این استادها به دانشگاه 

برگردند؟
من در علوم اجتماعــی حداقل ۱۲ نفر آدم 
می شناســم که مورد حذف، بازنشســتگی 
و اخراج قرار گرفته اند. ولی شــاید هشــت 
نفر آنهــا کا رفته اند و چهــار نفر آنها هم 
دارند می چرخند و هنوز باتکلیف هســتند 
که درس داشته باشــند یا نداشته باشند و 
حقوقشــان را بدهند یا ندهند. دیگر امکان 
بازگشت آنها نیست چون حکم بازنشستگی 
زده اند و سازمان بازنشستگی هم حکم آنها 
را امضا کرده و همه کارهای اداری آنها انجام 

شده است.
یعنی آنها شرایط سیاهی است که به پیشانی 
دانشگاه زده شــده و قابل بازگشت نیست. 
تنها امیدی که وجود دارد این است که این 
سیاســت دیگر ادامه پیدا نکند. ولی چیزی 
که اینجــا وجود دارد این اســت که امکان 
اینکه بشــود نیروی ممتاز برای دانشــگاه 
اســتخدام کــرد، دیگر از بین رفته اســت. 
چون همه جاهای ممکــن را پر کرده اند به 
واســطه نیروهایی که غیر ممتاز بوده اند. در 
گروه جامعه شناسی کسانی را وارد کرده اند 
که هیچ صاحیتی نداشــتند و از یک رشته 
دانشگاه پیام نور حاشــیه ای استاد دانشگاه 
تهران شده، ولی یک کسی که دانشگاه های 
معتبر بین المللی درس خوانده معلق مانده 

است.
چنین چیزهایی اتفاق افتــاده که به نظرم 
چهار-پنج سال نیرو می خواهد تا بتوان این 

را به نقطه صفر برگرداند.

این  گمانم  فعال سیاســی گفت:  یک 
اســت که نباید قضاوت کــرد، آقای 
خوشبینانه  فرمان  این  با  پزشــکیان 
جلو می رود. باید ببینیم این خوشبینی 
مثلا  پیدا می کند.  ادامه  کجا  تا  ایشان 
ایشان یک دستوری درباره فیلترینگ 
داد حالا اینکه گفتند انجام می شــود 
یا می خواهد بشــود معنا نــدارد. یا 
دستوری که درباره گشت ارشاد دادند 
را خودشــان باید از اجرایی شدن آن 
خبرنگارها  از  آنکه  نه  باشــند  باخبر 
باید  بپرســند. قاعدتا اگر ابلاغ شده 
چشــم و گوش های ایشــان بررسی 
که  بشنوند  خبرنگار  از  اینکه  نه  کنند 
هنوز فعالیت گشــت ارشاد ادامه دارد 
و بگویند ما پیگیری می کنیم. بنابراین 
به نظرم ایشان باید خودش را به سطح 

واقعیت بیشتر نزدیک کند.
غامعلی رجایی فعال سیاســی اصاح طلب 
در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی صحبت های 
رئیس جمهور در نشســت خبــری خود با 
اهالی رسانه گفت: مصاحبه با مدیریت پیش 
رفت و سوالات چندان چالشی مطرح نشد. 
زمانــی هم که درباره رفــع حصر از رئیس 
جمهور پرســیدند محافظه کارانه جواب داد 
و حتی حاضر نشد اســم مهندس موسوی 
را بگویــد و گفــت »آن یکــی« که خیلی 
تعجــب آور بــود. از نکات قابــل توجه این 
نشســت خبری در حوزه سیاست خارجی، 
پاســخ دادن به ســوالاتی دربــاره تقویت 
روابط با مصر و عربســتان بود. گشت ارشاد 
و ادامــه دار بودن آن رفتارهــا نیز از جمله 
ســوالات قابل توجه بود. اما درباره مسائل 

اقتصادی چالش جدی صورت نگرفت.
رجایی درباره اجرایی شدن وعده ها در مدت 

زمان کوتاه از ســوی رئیس جمهور گفت: 
از نــکات مثبت این نشســت خبری، وقت 
طولانی بود. زیرا کمتــر مصاحبه ای تا این 
حد طول کشــیده و تقریبا به همه سوالات 
پاسخ داد. حالا یک مقدار پاسخ های سوالات 
اولیه طولانی بود یــا مقدمه ای که در ابتدا 
مطرح کرد شاید خیلی از نظر سیاسی باب 
نبود و می توانست برای دیدار با خبرنگاران 

کوتاه تر باشد.
وی افــزود: گمانــم این اســت کــه نباید 
قضاوت کرد، آقای پزشــکیان با این فرمان 
خوشــبینانه جلو می رود. بایــد ببینیم این 
خوشبینی ایشان تا کجا ادامه پیدا می کند. 
مثا ایشان یک دستوری درباره فیلترینگ 
داد حــالا اینکــه گفتند انجام می شــود یا 
می خواهد بشــود معنا ندارد. یا دســتوری 
که درباره گشت ارشــاد دادند را خودشان 
باید از اجرایی شــدن آن باخبر باشــند نه 
آنکه از خبرنگارها بپرسند. قاعدتا اگر اباغ 
شده باید چشم و گوش های ایشان بررسی 
کنند نه اینکه از خبرنگار بشــنوند که هنوز 
فعالیت گشت ارشاد ادامه دارد و بگویند ما 
پیگیری می کنیم. بنابراین به نظرم ایشــان 
باید خودش را به ســطح واقعیت بیشــتر 

نزدیک کند. 
رجایــی دربــاره برنامه هــای در اولویــت 
رئیس جمهور گفت: دو اولویت در برنامه های 
رئیــس جمهور وجود دارد یکی سیاســت 
خارجی بویــژه در رابطه بــا اروپا و آمریکا 
اســت که باید ببینیم چقدر در آن اختیار 
دارد و دوم وضعیت اقتصاد و معیشت است 
که بســتگی به روابط خارجی دارد. این دو 
اولویت، شــاخص هایی برای ارزیابی دولت 
پزشکیان بوده و هنوز زود است. نکته دیگر 
درباره سفر ایشان به آمریکا و تقویت روابط 

با عربستان است که باید دید عکس العمل ها 
نسبت به این برنامه ها چگونه خواهد بود. 

این فعــال سیاســی در پیش بینی خود از 
ســفر رئیس جمهور به آمریــکا گفت: این 
ســفر در ارتباط با اجاس ســالانه سازمان 
ملــل اســت و طبیعتا هر کشــوری نطق 
خود را خواهد داشــت اما آقای پزشــکیان 
موضوعات منطقه ای، امنیت و آرامش آن و 
موضوع فلسطین را مطرح خواهد کرد. نکته 
دیگر آنکــه دولت جدید باید بتواند رویکرد 
لطیف تــر و گشاده دســت تری در روابــط 
خارجی داشــته باشد باید کشورهایی را که 
به ایران نزدیک شــدند رسما به حضور در 
ایران دعوت کنیم و رفت و آمد ها آغار شود 

تا باب جدیدی باز کند.
بنابراین باید ببینیم دنیا در ســازمان ملل 
چقدر حرف های ما را جدی خواهد گرفت. 

بنابراین باید به آقای پزشــکیان فرصت داد 
و دید حرف هایی که به عنوان شعار مطرح 
کرده چقدر می تواند استراتژی های خود را 

به منصه ظهور برساند. 
رجایــی دربــاره گفته هــای رئیس جمهور 
در موضــوع رفع حصر گفــت: فکر می کنم 
جدایی این دو نفر امر درستی نیست. آقایان 
موسوی و کروبی با هم حصر شدند و باید با 
هم آزاد شوند. اینکه بخواهند در آزادی شان 
تفکیک ایجاد کنند کار درســتی نیســت. 
حالا نمی دانم چــه دلایلی برای جدا کردن 
آقای مهندس موســوی وجود دارد. اینکه 
رئیس جمهور نام مهندس موسوی را نیاورد 
و از تعبیر »آن یکی« استفاده کرد، احساس 
بدی به من دست داد و جالب نبود. به نظرم 
در بخش دوم هم پاسخ آقای رئیس جمهور 

غیرمنصفانه  بود.  

تقی آزاد ارمکی تشریح کرد

بدترین سیاست های دانشگاه  تهران در زمان مقیمی 
در دولت سیزدهم دانشگاه به سخره گرفته شد

انتقاد رجایی از صحبت های رئیس جمهور در خصوص حصر:

پزشکیان درباره رفع حصر محافظه کارانه جواب داد




